
SLOVENSKA KOMISIJA

Ustanoviti 
Klub naprednih 
slovenskih 
izvoljenih 
predstavnikov
Prejšnji teden smo na seji naše De
želne komisije sklenili, da ustanovi
mo Klub naprednih slovenskih izvo
ljenih predstavnikov, v katerem 
bomo povezani vsi izvoljeni sloven
ski komunisti in neodvisni, ki so 
bili izvoljeni na listah KPI, ali na 
enotnih Naprednih listah. Organizi
rana koordinacija delovanja sloven
skih izvoljenih tovarišev in somišlje
nikov je nujna, saj smo komunisti 
tisti, ki zagotavljamo slovenski na
rodni skupnosti v Italiji najvišje šte
vilo zastopnikov v javnih instituci
jah, in to na vseh ravneh — od 
rajonskih svetov do parlamenta. 
NàSe delo v javnih upravah in usta
novah seveda ni omejeno na sloven
sko problematiko, a tej posvečamo 
vsekakor vso potrebno pozornost 
tako tam, kjer smo na upravi kot 
tam, kjer smo v opoziciji. Pravzap
rav je vsem zelo jasno, da so pri
sotnost in potrebe Slovencev zane
marjene tam, kjer smo mi potisnje
ni v opozicijo. In prav nastopom 
naših predstavnikov gre v glavnem 
zasluga, da je naša problematika 
vsaj občasno upoštevana in obrav
navana tudi v teh svetih in upravah. 
Te naše nastope in predloge pa mo
ramo v prihodnje še popestriti in 
vsebinsko poglobiti, da bomo od 
vseh krajevnih uprav (občin, pokra
jin in dežele) dosegli rednejše vklju
čevanje pozitivne obravnave potreb 
Slovencev v njihovo normalno delo
vanje. Naš cilj je ta, da vse omenje
ne krajevne uprave izkoristijo svoje 
kompetence na tem področju in da 
prenehajo z izgovorom, da teh pri
stojnosti nimajo.
Ta vprašanja bodo seveda zaposlo
vala delo Kluba, ki pa ima istočas
no tudi svojo predstavniško vlogo 
na institucionalni ravni. Več kot 
osemdeset izvoljenih v javne ustano
ve predstavlja namreč levji delež 
slovenskih volilcev oziroma večinski 
del naše skupnosti na institucional
ni ravni.
Klub, ki je seveda odprt vsej levici, 
bi moral imeti svojo prvo ustanovit
veno skupščino v kratkem in na 
tem srečanju bo že govora o kon
kretnih pobudah, med drugim tudi 
v zvezi z novim zakonom o reformi 
krajevnih uprav.
Poleg te točke je bilo na seji slo
venske komisije govora tudi o vpra
šanju zaščitnega zakona (o čemer 
je govora posebej na drugem mes
tu) in še o drugih vprašanjih.
V zvezi z bližnjo konferenco SKGZ 
so na seji poudarili, da gre za važ
no priložnost, saj ima SKGZ kot 
organizator, spodbujevalec in pove
zovalec dejavnosti Slovencev na 
kulturnem, gospodarskem, špor
tnem, in sorodnih področjih sloven
ske civilne družbe pri nas važno in 
specifično vlogo, kakršne ne morejo 
opravljati politične stranke. Zato je 
prav podpreti prizadevanja za poso
dobitev in demokratizacijo SKGZ 
oz. njene vloge zastopnika in pove
zovalca večinskega dela slovenske 
civilne družbe v zamejstvu.
Dalje je bilo na seji govora tudi o 
drugih pobudah in še posebej o po
trebi po okrepitvi stikov in sodelo
vanja z ZKS — Stranko demokra
tične prenove ter z drugimi stran
kami v Sloveniji.
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TRŽAŠKA POKRAJINSKA UPRAVA

Res sramotno barantanje

Redke so bile v tem dvoletnem 
obdobju zanimive razprave v po
krajinskem svetu. Pretekli pone
deljek pa je vendar prišlo do tega 
izjemnega dogodka, ko je bila na 
dnevnem redu razprava o novi 
službi za oskrbo prizadetih in o 
konvencijah z zadrugami, ki 
bodo odslej opravljale to službo 
spremstva in aktivnega vključe
vanja.
Vprašanje seveda ni novo; pro
blem spremstva prizadetih je ča
kalo namreč na primerno rešitev 
že celo desetletje. Toda prav v 
zadnjih mesecih, ko bi morala 
služba, na osnovi deželnega za
kona 33/88, preiti iz Pokrajine 
na Občine, ki so med drugim 
edine pristojne za ta sektor, se je 
stanje izostrilo, še zlasti po števil
nih protestnih akcijah spremlje
valcev. Zajamčiti kontinuiteto 
službe in urediti delovni oz. pro
fesionalni status spremljevalcev 
(ki so celo desetletje delali v ne
mogočih in nepriznanih razme

rah); to sta bila temeljna proble
ma, ki jih je morala pokrajinska 
uprava, v dogovoru seveda z ob
činsko, v prvi vrsti razrešiti.
Že v preteklem decemberskem 
dogovoru je prišlo med Pokraji
no, občino Trst, sindikalnimi or
ganizacijami in predstavništvom 
spremljevalcev do pomembne 
skupne obveze; predvsem so vsi 
podpisniki dogovora ugotovili, 
da bi bila edina primerna rešitev 
za ohranitev službe in ljudi, ki so 
v njej že delali, posebna konven
cija z zadružnimi organizacijami, 
ki so vključevale že delujoče 
spremljevalce. Zato so tudi razpi
sali posebni neformalni natečaj, 
kajti ne Pokrajina ne Občina ne 
moreta neposredno nuditi službe 
za 107 spremljevalcev.
Na osnovi natečaja, na katerega 
se je odzvalo skupno 7 zadrug, 
sta Pokrajina in občina Trst iz
brala, da poverita službo sprem
stva prizadetih dvem zadrugam,

ki sta edini odgovarjali potreb
nim rekvizitom.
Čeprav je bil potek izbire v legal
no—pravnem vidiku neoporečen, 
je vendar izzval ogorčeno reakci
jo nekaterih predstavnikov kr
ščanske demokracije v trenutku, 
ko je bilo določeno, da bo kon
vencija trajala 40 mesecev (kar v 
drugačnih številkah pomeni pri
bližno 6 milijard lir sorazmerno 
porazdeljenih med zadrugama). 
Ta podatek, je sprožil hud napad 
s strani KD, češ, da je natečaj 
potekal v duhu najbolj grobe lo- 
tizacije (izbrani zadrugi sta na
mreč "levičarski”) in neprikritega 
klientelizma. (Odveč je najbrž, da 
povemo, da med izključenimi za
drugami je tudi ena, ki je vezana 
na demokrščanske kroge). 
Rezultat vika in krika je bil 
predlog, da se obdobje konvenci
je zreducira iz 40 na 10 mesecev. 
Na predlog odbornika za skrb
stvo pa je nato bil sprejet sklep o 
22 mesečnem obdobju.

O strumentalnosti poteze priča 
že samo eno dejstvo: da od treh 
demokrščanskih odbornikov, ki 
sodelujejo v pokrajinski vladni 
večini sta na zasedanju sveta po
trdila pozitivni glas, ki sta ga že 
oddala ob sklepu vladne večine, 
medtem ko so se trije svetovalci 
vzdržali, šesti pa se ni udeležil 
glasovanja.
Posebni komentarji ob tem do
godku so vsekakor odveč; dej
stva so dovolj zgovorna.
O razklanosti znotraj večine (in 
znotraj same KD) tudi ne velja 
posebej pripomniti. Hudo, in kar 
se da žalostno, pa je dejstvo, da 
je boj za uveljavitev političnih in
teresov resnično divji in surov; in 
da v bistvu ni prizanesljiv niti do 
še tako delikatnih zadev kot je 
oskrba prizadetih, se pravi ko 
gre za najbolj šibke in izpostav
ljene družbene dele.

NIVES KOŠUTA

SVETOVNO NOGOMETNO PRVSNSTVO IN TRETJI SVET
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Mi navijamo za Kamerun!
Časopisi, televizija in vsa sredstva 
javnega informiranja so nam vsili
la v tem prvem poletnem mesecu 
šport (če ga tako lahko imenuje
mo) kot osrednji dogodek. Mun- 
dial s svojim zoprnim Ciaom, ki 
ima žogo namesto glave. In ven
dar moram priznati, da mu sle
dim, kljub temu, da sem na steno 
v svoji sobi obesila naslov iz ene 
od zadnjih številk Avvenimenti: 
Pošastna lutka, ne dobiš moje 
duše. Navdušile so me zmage ekip 
kot so Kamerun, Kostarika, Ko
lumbija. Kako so se komentatorji 
čudili, da so te ekipe lahko zma
gale nad svetovnim prvakom, pro
ti ekipam, ki razpolagajo z naj
boljšimi nogometaši (vrednimi mi
lijarde), trenerji in ustreznim de- 
naijem. Verjetno me je ravno to 
navdušilo: milijarde vendar ne po
menijo nujno zmage. Morda me je 
navdušila oznaka "tretji svet no
gometa” za ameriško ekipo.
Toda istočasno so skozi zavese 
mundiala pronicale druge novice. 
Dva tisoč ilegalnih prehodov meje 
v naši deželi v mesecu dni. Naje
manje osebja za bolnišnice med 
priseljenci iz izvenevropskih držav. 
Zmaga islamskih integralistov v 
Alžiriji. Uvedba vstopnih vizumov 
Italije za državljane severnih afriš
kih držav Turčije.
Jasno postaja, da bo Evropa v ne
kaj letih to, kar so danes Združe
ne države Amerike, to se pravi 
večrasna, večkulturna dežela. To 
zbuja v vseh nas strah, ki si ga ne 
smemo prikrivati. Pred očmi ima
mo, pa čeprav le iz neslanih televi
zijskih filmov, scene ameriških 
cest, kjer je nevarno sprehajati se 
ponoči, kjer so cele četrti prepove
dane belcem, kjer prosjačijo mili
joni temnopoltih in južnih Ameri

čanov, kjer umirajo na ulicah za
svojenci z mamili.
Tega so se verjetno prestrašili tudi 
televizijski komentatorji, ko so 
gledali zmago ekip iz držav, za 
katere komaj vemo kje so. Mi za 
njih ne vemo, oni pa še kako do
bro vedo, kje smo mi. Mene, in 
veijetno še marsikoga, ki je po 
svoji kulturni in politični pogoje
nosti naklonjen najšibkejšim, so 
zmage navdušile. Z zadovoljstvom 
sem spremljala odločitev, da bodo 
priseljenci lahko dobili zaposlitev 
v bolnišnicah. Toda skrbi me, kaj 
bo, ko bo javno mnenje krivo za 
vse slabosti zdravstva zvrnilo na 
nove bolničarje.

Skrbi me, da v arabskem svetu, ki 
nam je tako blizu, zmagujejo 
skrajne islamske sile, ki želijo po
novno uvesti Koran na mesto us
tave. Ni to morda odgovor ljudi, 
ki trpijo za velikim pomanjka
njem, pred sliko o našem načinu 
življenja, našem bogastvu, ki ga 
branimo pred njimi? Zahod se 
proslavlja kot simbol napredka in 
blagostanja, tudi z manifestacija
mi, kot je mundial. Tretji svet pa 
ne prihaja več na mundial zato, 
da bi bil poražen. Priseljenci bodo 
prejeli slabo plačane službe v bol
nišnicah, ki jih italijani nočejo več, 
toda njihovi otroci bodo postali 
zdravniki. Smo pripravljeni na to?

Retorično vprašanje. Seveda ni
smo.
Bo naša slavna evropska kultura 
sposobna ustvariti pogoje, da pri
hod "novih barbarov” ne bo us
tvaril tragedije, kakršno doživljajo 
v Ameriki? To je ena od izjemno 
težkih nalog za prihodnja leta. In 
največji del te naloge sloni na ra
menih levice, ki je zgodovinsko na 
strani revnejših. Evropska levica 
se ne more postaviti skupno s 
konzervativnimi krogi v bran pri
vilegijem, ki jih uživamo. Če bo to 
storila, bo tudi njo premagal in- 
tegralizem, islamski in drugi.
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Predlogi komunistov za smotrnejšo
prometno-urbanistično ureditev Opčin
Kdor živi ali zahaja na Opčine je 
lahko sam ugotovil, da postaja 
življenje dan za dnem neznosnej- 
še zaradi neurejenega prometa. 
Čeprav je Narodna ulica, ki pelje 
prav sredi vasi, ena glavnih pre
voznih osi, ki povezuje Vzhod z 
Zahodom, ni bilo storjenega nič, 
da bi se vsaj oblažilo za enkrat 
nujno zlo, ki ga predstavljajo ko
lone kamionov ki peljejo proti in 
iz državne meje pri Fernetičih. 
Zastoji na Narodni ulici se seve
da odražajo na vse stranske uli
ce. Na Opčinah ni semaforjev, 
enosmernih ulic, prometnih zna
kov, na kratko vseh tistih instru
mentov, ki jih sodobna družba 
uporablja, da si uredi cestno in 
prevozniško mrežo.
Urbanistična degredacija Opčin 
priča, da je tržaška občina vse 
preveč in predolgo zanemarjala 
območje Krasa. V tem smislu 
openski komunisti pozitivno oce
njujejo dejstvo, da je občinska 
uprava končno sprejela dnevni 
red, ki ga je bila predstavila sku
pina KPI ob razpravi o proraču
nu in s katerim se obvezuje da 
bò pri nadaljnem programiranju

širših posegov vedno upoštevala 
tudi območja Vzhodnega in Za- 
padnega Krasa. Tako je na pri
mer občina izdelala program za 
preureditev javne prevozniške 
mreže ne da bi pri tem upošteva
la potrebe Krasa. Tudi pri načr
tovanju parkirišč se je omejila na 
mesečno središče in samo danes 
začenja upoštevati možnost grad
nje izven samega središča. Ob 
tem je pa treba še dodati, da ne 
gre tu za upoštevanje potreb lo
kalnega prebivalstva, temveč, da 
se še vedno skušajo reševati iz
ključno problemi mesta.
Openski komunisti so mnenja, 
da kar se tiče parkirišč je situaci
ja na Opčinah taka, da je nujno 
iskati primernih rešitev, ki bi v 
prvi vrsti dajale odgovore na lo
kalne probleme.
Opčine so namreč za prebivalce 
kraškega območja onkraj meje že 
tradicionalni komercialni center. 
Nemalo je takih, ki redno zaha
jajo na Opčine po nakupih. Nuj
no postaja nuditi tem kupcem 
vsaj minimalne servise kot so 
parkirani prostori in parkirišča,

ki bi tudi iz urbanističnega vidi
ka dajale boljši in bolj smotern 
videz tej vasi. Tako parkirišče bi 
seveda moralo biti v neposredni 
bližini samega centra vasi. 
Nadaljni problem je vezan na 
uporabo javnih prevozov za mes
to. Vedno več prebivalcev Opčin 
in sosednjih vasi se odloča ali bi 
se odločilo za javni prevoz, da se 
izogne mestnemu kaosu. Mora
mo namreč računati s tem, da je 
avtobusna mreža zelo obrnjena, 
da so Opčine razširjene in da so 
cela območja nekrita. Parkirišče 
ob neposredni bližini postaje 
openskega tramvaja in avtobusa 
bi nedvomno spodbujalo upora
bo javnega prevoza. S tem bi se 
tudi razbremenilo mestni vrvež. 
Predvsem pa bi taka struktura 
morala ovrednotiti openski tram
vaj. O tem je dosti govora, od 
časa do časa se slišijo glasovi o 
ukinitvi te storitve. Openski ko
munisti so mnenja, da je treba 
storiti vse, da se ovrednoti tram
vaj, kot prevozno sredstvo in 
tudi kot turistični objekt.
Zato predlagajo, da bi se zgradi
lo eno parkirišče v neposredni

bližini križišča med državnima 
cestama 202 in 58 (to je veliko 
križišče po Obelisku). Parkirišče 
na tem mestu bi ovrednotilo tudi 
Obelisk in Napoleonsko cesto 
kot panoramični turistični točki. 
Končno bi se lahko tudi prepo
vedalo parkiranje na Obelisku in 
vzdolž Napoleonske ceste. Upoš
tevati moramo tudi, da so open
ski komunisti predlagali da bi se, 
v trenutku, ko bo dokončana 
gradnja “hitre ceste” in ko bo 
postal odsek 202 od križišča do 
Proseka neuporaben uredila “ko
lesarska pot”, ki je Trst nima. 
Tak športno rekreacijski objekt, 
bi seveda potreboval tako infras
trukturo kot je parkirišče in mi
nimum servisa.
Možnosti za gradnjo takega par
kirišča, ki bi dejansko dajalo od
govore na navedene probleme so 
realne. Gradili bi ga lahko ali v 
“dolini”, ki je neposredno ob kri
žišču na strani, kjer imajo sedaj 
mestni redarji njihovo strukturo 
za upravljanje semaforske mreže, 
to je za teniškimi igrišči ali na 
terenu, ki stoji neposredno za

postajo openskega tramvaja, ki ji 
pravimo Campo Romano, to je 
ob cesti 58, ki pelje od križišča 
do Obeliska in vzdolž stranskega 
odseka, ki povezuje državno ces
to 202 s cesto 58 (za bencinsko 
črpalko).
Ta teren je sedaj popolnoma za
puščen, poln smeti in drugih od
padkov. To ne bi bil prvi primer 
tovrstnega parkirišča na robu 
gozda, v sami deželi imamo več 
takih primerov, ko se pravzaprav 
ovrednoti gozdove s tem da se 
ob vhodu uredijo primerni pro
stori za parkiranje.
Tako parkirišče bi moralo vsebo
vati največ 150 parkiranih pro
storov. Poleg tega je nujno uredi
ti opremljen prostor (mize in sto
le, igrišče za otroke) za turiste, 
ali bolj nasplošno, za uporabnike 
parkirišča, in še manjšo postajo, 
ki naj bi imela vsaj minimalne 
servise, (WC, vodo..).
Te predloge, in še druge bodo, 
openski komunisti poglobili na 
okrogli mizi, ki bo v sklopu festi
vala UNITA’ in DELA in ki bo 
letos posvečena pobudam in ide
jam za ovrednotenje openskega 
tramvaja.

Poenostavljena in delna analiza 
volilnih rezultatov v dolinski občini
Izgubljeni glasovi KPI so se porazdelili med nevolilci, zeleni in socialisti

Avtor članka je na podlagi 
enostavnih primerjav in politič
nih razmišljanj pregledal rezul
tate volitev v Dolini, kjer je 
KPI, glede na prejšnje občinske 
volitve izgubila 400 glasov. 
Analiza je ponekod podprta z 
objektivnimi podatki, drugod 
pa predstavlja le mnenje pisca. 
Matematična obdelava preto
kov glasov, ki pa je znatno bolj 
zahtevna, bi gotovo dala objek
ti vnejše podatke. Analiza, ki 
sledi, kaže, da so se glasovi, ki 
jih je KPI izgubila razdelili v 
glavnem na tri dele: in sicer 
med nevolilce, med zelene in 
med socialiste. Možen je tudi 
določen osip na račun KD. 
Sledeča analiza, ali hipoteza je 
opravljena na podlagi enostav
nih primerjav volilnih rezulta
tov in političnih razmišljanj. Po
leg tega se naslanja na rezultate 
raziskave, ki jo je pred volitva
mi opravilo specializirano pod
jetje S WG. Raziskava, ki jo je 
naročila dolinska sekcija je zaje
la vzorec 350 občanov in je v 
glavnem pravilno nakazala vo
lilne rezultate. Poleg tega je 
dala zanimiv prerez dolinske 
stvarnosti. V pričujoči analizi se 
bom poslužil le nekaterih rezul
tatov. Podrobneje pa bom re
zultate raziskave predstavil kdaj 
kasneje.
Vprašanje, za katerega bom 
skušal nakazati odgovor je 
omejeno in sicer, kam so šli gla
sovi, ki jih je izgubila KPI.
Glede na prejšnje občinske vo
litve so bile to pot spremembe v 
glavnem sledeče: KPI je izgubila 
399 glasov. PSI je pridobila 137 
glasov, KD 201 glasov, zeleni 
260 glasov, SSk 10 glasov, MSI, 
PRI in PLI skupaj 43 glasov. 
Nista se predstavili Lista, ki je 
zadnjič dobila 103 glasov in 
PSDI, ki je imela 137 glasov. 
Volilcev je bilo to pot 193 več 
kot pred petimi leti, vendar je

bilo veljavnih glasov le 12 več 
kot zadnjič.
1. Vsedržavne analize kažejo, 
da je KPI izgubila precejšen del 
glasov s prehodom svojih volil
cev med nevolilce. V Dolini pa 
je situacija sledeča: če seštejemo 
bele, neveljavne in vzdržane, vi
dimo, da je v petih letih to šte
vilo naraslo za 181 enot (skup
no znaša že 888 enot). Raziska
va SWG kaže, da je število vz
držanih največje med starejšimi 
občani.
2. Nekateri tovariši se tolažijo z 
argumentom, ki se glasi približ
no takole: stari ljudje so naši 
solidni volilci. Zato skoraj vsa
ka smrt predstavlja glas manj. 
Tovrstna tolažba implicitno do
mneva, da preminulih volilcev 
KPI ne zamenjajo mladi. Rezul
tati raziskave S WG pa kažejo, 
da novi volilci približno nado
knadijo tovrstne izgube.
3. Zeleni, ki se pred petimi leti 
niso predstavili, so to pot dobili 
260 glasov. Nekateri, jih avto
matično štejejo za bivše glasove 
KPI. Podatki pa kažejo druga
če. Na evropskih volitvah leta 
1989 so zeleni imeli skupno 79 
glasov več kot letos; KPI pa je 
imela kar 164 glasov več. Izgu
be enega se torej niso nikakor 
opazno prelile k drugemu. Ra
ziskava S WG pa kaže, da gre 
iskati bazo zelenih glasov med 
mlajšimi in izobraženejširni vo
lilci pretežno italijanske narod
nosti, kjer je KPI sicer prisotna 
a ne prevladujoča.
4. KD je glede na prejšnje volit
ve pridobila kar 201 glasov. 
Ker je na deželnih leta 88 in 
evropskih leta 89 dobila manj 
kot na občinskih 85, lahko skle
pamo, da je to pot KD dobila 
glasove ljudi, ki običajno glasu
jejo za druge stranke in, ki se 
bodo verjetno k tem ponovno 
vrnili. Raziskava S WG kaže, da 
je četrtina tradicionalnih volil

cev KD slovenske narodnosti. 
Dolinska KD verjetno to že 
dolgo ve in to bi razložilo pre
cej odprto politiko do Sloven
cev, ki jo vodi lokalna KD. Ob 
tem pa, hvala naši nesposob
nosti, igra KD spretno vlogo 
zaščitnika italijanskega dela ob
čanov. Lista za Trst (LpT), ki je 
leta 85 imela 103 glasov, se to 
pot ni predstavila. Glede na 
njeno nacionalistično in Sloven
cem nenaklonjeno bazo, lahko 
sklepamo, da so ti glasovi šli 
stranki, ki je nudila največjo al
ternativo, Slovencem naklonjeni 
levičarski upravi. To je KD.
5. PSDI je leta 85 imela 137 
glasov. Pet let prej pa je celo 
izvolila svetovalca, ki se je izka
zal s protislovenskimi izpadi in 
ki je glede slovenskega vpraša
nja bil stalno bolj na desni kot 
KD. Zato je verjetno, da so gla
sovi PSDI šli večinoma KD, ki 
se je tudi to pot predstavila kot 
edina verodostojna alternativa 
”rdeči oblasti”.
6. PSI če seštejemo glasove PSI 
in PSDI iz leta 85 dobimo toč
no letošnje glasove PSI. Verjet
no gre za gol slučaj. Socialisti 
so se že pred volitvami izjasnili 
za levo upravo. Tudi propagan
da je bila dosledno dvojezična. 
Zato je masoven doprinos pro
tislovensko usmerjenih volilcev 
PSDI malo verjeten. Dosti bolj 
verjetna je domneva, da je PSI 
napredovala predvsem na pod
lagi bivših glasov KPI pripisati 
KD namesto PSI. Da je tudi 
KD bila deležna dela osipa 
KPI, verjetno ni dvoma. Manj 
verjetno pa je da je bil preliv 
tako masiven.
Sklepi, ki jih je pišoči povzel iz 
zgornje analize so podani v 
uvodu. Upajmo, da bo v do
gledni bodočnosti mogoče opra
viti podrobnejšo analizo, na 
podlagi matematičnih metod, ki 
dajo precej točne, kvantitativne 
podatke za pretoke glasov od 
ene stranke k drugi.

■ Kobal in Verč ste uprizorila kabaret nekje 
na Hawajih

■ Župan Švab je podelil Tržaškemu oktetu 
"Odličje prijateljstva dolinske občine"
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■ Zaključni nastop plesno ritmičnega tečaja 
pri športnem društvu Kontovel



DELO
POSVET V ARICCI

Za stranko demokratičnih komunistov 
Resen razmislek o usodi KPI
V Aricci pri Rimu se je pred dve
ma tednoma zbralo kakih 700 
predstavnikov kulturno—politič
nega območja demokratičnih ko
munistov iz vseh italijanskih po
krajin. Škodoželjni komentatorji 
to območje še vedno imenujejo 
“fronto za NE”, kar je še osta
nek predkongresnih razprav, 
vendar je območje nekaj veliko 
širšega in pomembnejšega. Vanj 
se stekajo somišljeniki predkon
gresne resolucije ”za resnično 
prenovo KPI” (št.2), mnogi do
slej nevezani tovariši, dobršen del 
“neodvisne levice” in kulturnih 
delavcev, kakor tudi samostojna 
ženska skupina, ki je v predkon
gresni fazi ponekod nastopala z 
resolucijo št. 4. O pomenu in 
konstruktni odprtosti zborovanja 
priča tudi dejstvo, da so v raz
pravo o poročilu tov. Chiarante- 
ja posegla tudi člana vsedržavne
ga tajništva D’Alema in Bassoli
no ter član vodstva KPI Arman
do Cossutta. Uvodnega dela zbo
rovanja se je udeležil tudi 
vsedržavni sekretar Acchille Cic
chetto, ki je časnikarjem pouda
ril, da se počuti “med tovariši”, 
čeprav je bil deležen marsikatere 
kritike.
Dejansko je zbor v Aricci zgibal 
kalne vode in s svojimi izzivi 
sprožil dialog znotraj partije. 
Sam bog ve, če smo ga bili po
trebni!
Izhajali smo iz skupnega spozna
nja, da je pol leta po znani Oc- 
chettovi pobudi in nekaj mesecev 
po bolonjskem kongresu zašla 
KPI v še globljo krizo in ji grozi 
pravcat razkroj. Negativni izid 
majskih upravnih volitev je v tem 
okviru le alrmni zvonec.
Zaslepljen je tisti, ki bi po stalin
skem izročilu pripisal krivdo za 
zastoj kritičnemu delu strankine
ga članstva. Preprosta ugotovitev 
je, da je v KPI — bolonjskim 
sklepom navzlic — prišlo do po
litičnega zastoja, medtem ko je 
del volilcev, ki ga lahko cenimo 
na dobro četrtino, sklenil poča
kati na razvoj dogodkov in se 
vzdržal glasovanja. Podobno je 
del članov “zamrznil” svoje član
stvo ali pa se umaknil iz razoča
ranja.
Praznini političnih pobud ni bila 
kos niti vsiljiva ofenziva zaintere
siranih voditeljev enega dela “po
topljene levice”, ki je v glavnem 
odpovedala že pri majskih volit
vah.
Tudi “konstituanta” ni šla dlje 
od lepih besed, medtem ko se je 
v delu partije začutila želja po 
iskanju bližnjic za zedinjenje s 
socialisti po Craxijevi formuli 
“socialistične enotnosti”. Mnoge 
je prizadel tudi način, kako je 
vodilna skupina stranke navezala 
stike za vstop v Socialistično in
ternacionalo in predvsem zaradi 
odgovora, ki ga je prejela.
Vse to je narekovalo nujnost vse-. 
binskega zasuka v KPI, ki naj bo 
sad najnovejših spoznanj in pre
razvrstitve sil znotraj samega 
vodstva. Politika medsebojnih 
obtoževanj in spopada med veči
no in manjšino ne vodi nikamor, 
zato je potrebna razprava o poli
tičnih pobudah in njihovi pro
gramski vsebini veliko bolj kot 
pa abstraktno risanje scenarijev 
na stvarnost, ki ubira druga 
pota.
Seveda, potrebno je tudi, da se 
soočimo tudi ob spornem vpra
šanju usode KPI, saj je jasno, da 
so v stranki o tem zelo različna 
stališča: eni so za ustanovitev po
vsem nove politične stranke na 
levici (vendar so ideje o tem, ka
kšna naj bo, spet zelo različne), 
drugi mislijo na zedinjenje s soci
alisti, tretji pa mislijo na krepko 
prenovitev KPI kot uvod v pre
novitev italijanske levice na nače

lih pluralnosti in iskanja pro
gramskih osnov enotnosti. 
Demokratični komunisti bomo 
sodelovali v kostituanti, vendar 
jo sprejemamo za to, kar je in 
mora biti: prostor soočanja in is
kanja skupnih rešitev, ne pa za 
ratifikacijo vnaprej sprejetih skle
pov. V kostituanti se bomo ko
munisti soočili z drugimi sogo
vorniki, vendar je potrebno, da 
razvijemo soočanje predvsem z 
družbenimi silami in stvarnimi 
gibanji, ki so se razvila v italijan
ski družbi in jih tako imenovani 
”klubi” in "fonimi” nikakor ne 
morejo nadomestiti. To pomeni, 
da je potrebno soočanje s štu
dentskim gibanjem, z odvisnimi 
delavci, z mladino, z ženskim gi
banjem, z verniki.
Nikakor pa ne smemo dopustiti, 
in ne bomo dopustili, da bi se 
“kostituanta” prelevila v vzpo
redno stranko, ki bi v določenem 
trenutku enostavno zamenjala 
KPI in jo ukinila. O usodi naše 
stranke odločamo njeni člani in 
odločitev bo padla na 20. kon-

Naš predlog zakonodajne pobu
de državljanov vsebuje 33 členov, 
deli pa se v tri razdelke: 
ŽIVLJENJSKI CIKLUS. Živ
ljenjski čas se lahko razpleta na 
več načinov: lahko bi se vses
transko, namesto da bi nam ga 
enostransko narekovalo zgolj 
delo. Predlagamo zato, da bi se 
lahko slehernik (ženska ali moš
ki) za določen čas umaknil iz po
klica in se — denimo — vrnil k 
učenju, se prekvalificiral, se po
svetil otrokom, skrbi bolnega ali 
onemoglega člana družine, lahko 
pa tudi preudarku o sebi, popo
tovanju, sodelovanju v kultur
nem življenju, družbenim in poli
tičnim pobudam. Kajpak ne da 
bi se zaradi tega moral odpove
dati pravici do zaposlitve. Pred
log predvideva raznovrsten do
pust, družinski, študijski dopust 
ter dopust iz osebnih razlogov. 
Terjamo tudi, naj se gospodinsko 
delo, ki ga imajo za značilno 
žensko delo porazdeli med moš
kim in žensko. Zakonsko besedi
lo navaja predloge; kako naj se 
to uresniči.
DELOVNI URNIK. Predlaga
mo, naj se delovni tednik za vse 
delavke in delavce v javnem ali 
zasebnem delavnem razmerju 
zniža na največ 35 ur. Urniki naj

darovi 
in prispevki
Ob poravnavi naročnine so v 
sklad DELA prispevali tovariši:

EMIL MAVER — Krmenka 166
8.000 lir, VIKTOR KRALJ — 
Boršt 8.000 lir, VIKTOR UK
MAR — Nabrežina kamnolomi
38.000 lir.
Namesto cvetja na grob Marte 
daruje GIZELA s Trebč 20.000 
lir za sklad DELA.

gresu KPI. Nekaterim se mudi s 
takojšnjim sklicanjem kongresa 
že jeseni, vendar so pred nami še 
pomembni konferenca o progra
mu in o reformi strankine orga
nizacije, kjer si morajo razjasniti 
ideje o tem, na katero pot bomo 
krenili. Kajti nedorečenosti in 
meglenosti je bilo v zadnjih me
secih še preveč!
Demokratični komunisti smo 
prepričani, da Italija potrebuje 
na levici prenovljeno komunistič
no idejno, kulturno in politično 
silo. Silo, ki naj vodi odločno 
pozicijo sedanjemu načinu vlada
nja in si ne dela utvar, da je mo
goče družbo spremeniti v strogo 
analizo sedanjih tokov evropske 
in svetovne razsežnosti, kjer kri
za kasarniškega socializma in 
planskega gospodarstva še ne po
meni zgodovinske zmage kapita
lističnega modela, pač pa nas sili 
v iskanje izhoda, ki naj temelji 
na načelih svobode in družbene 
pravičnosti za vse in ne samo za 
site in bogate prebivalce indus
trijsko razvitega severa našega 
planeta.

bodo dovolj prožni in členoviti, 
da omogočajo vsa opravila, ki so 
v teku dneva nujna ali zaželjena. 
Želimo, da bi dejanski urniki us
trezali zakonskim in pogodbenim 
določilom: uveljavi naj se stroga 
“izjemnost” in prostovoljnost 
nadurnega dela. Želimo si proste 
izbire delovnega dopusta ter da 
bi delo, ki ga je mogoče oprav
ljati podnevi, ne opravljene po
noči, zlasti ne pri proizvodnji 
blaga.
MESTNI UTRIP. Naš predlog 
prisoja občini ter organiziranim 
porabnikom pristojnost, da v 
mestih uvedejo javno gospodarje
nje s časom, pravcati "regulacij
ski načrt časa”, da se odpravita 
zdajšnje prekrivanje in trenje 
med delovnimi urniki in urniki 
storitev. Predlagamo še, naj bi 
občani pri plačevanju občinskih 
davkov in dajatev smeli izbirati 
med denarnim izplačilom ter pla
čevanjem z delovnim časom: 
tako namreč da bi del svojega 
časa namenili prostovoljnemu 
delu (opravilom v zvezi s storit
vami, ki so namenjene osebi, 
otrokom, ostarelim, oddihu in 
razvedrilu itd.). Opravljanje teh 
dejavnosti bi pač izpolnjevalo 
davčno obveznost.
Podpise zbiramo na posebnih 
obrazcih v občinskih tajništvih, 
ki imajo naslednje urnike: 
ZGONIK — od ponedeljka do 
sobote od 8. do 14. ure;
DOLINA — od ponedeljka do 
sobote od 9. do 13. ure; 
NABREŽINA — torek in sreda 
od 8. do 10. ure
ponedeljek in petek od 8. do 14. 
ure;
REPEN — sreda in ponedeljek 
od 8. do 14. ure;
MILJE — od ponedeljka do so
bote od 8.10 do 11.30 ure;
TRST — od ponedeljka do so
bote od 11. do 12. ure;

Razprava v Aricci je pokazala 
zanimanje nekaterih tovarišev, ki 
pripadajo kongresni večini. D’A
lema je priznal sedanji zastoj in 
govoril o nujnosti oživitve “sre
dine” v CK, medtem ko je Bas
solino sprejel vsebinske izzive 
zborovanja.
Shod v Aricci je sprožil veliko 
komentarjev. Razočaral je vse, ki 
so upali na tih ali glasen razkol v 
KPI še pred 20. kongresom. Ra
zočaral je tudi tiste, ki so računa
li na polom konstituante, da bi 
nato vsilili zedinjenje s socialisti, 
kakor tudi tiste, ki so računali z 
razkolom znotraj "fronte za 
NE”. Res je, da so med tovariši, 
kakor so Chiarante, Magri, An- 
gius, Natta, Tortorella, Castelli
na, Franca Chiaromonte in In- 
grao bili različni vsebinski pou
darki, toda to je samo dokaz, da 
ne gre za konzervativno odkla
njanje izziva bodočnosti, pač pa 
za konstruktivno iskanje, ki je 
tradicionalni pristop italijanskih 
komunistov tudi do lastne stran
ke. Vsi so poudarili, da sta kul

turno—politična podlaga in pro
gramska izbira nerazdružljivo 
povezani med seboj. Ne gre torej 
za banalno vprašanje o zamenja
vi imena, pač pa o tem, kaj naj 
prenovljena stranka dela na itali
janski in evropski politični areni. 
"Nomina sunt consequentia re
rum", imena so le posledica teh 
izbir, je stara latinska modrost. 
Kdor bi rad samo metamorfozo 
”a’ la Miloševič”, ki je čez noč 
spremenil svojo mitingaško zvezo 
komunistov Srbije v socialistično 
stranko, naj ve, da nas taka raz
prava ne zanima. Naj pa nam ne 
zameri, če mi ostajamo ponosni 
na vlogo in ime komunistov v 
Italiji.
Prav zato, ker je v teh mesecih 
na kocki usoda italijanske levice 
in prenovitve KPI kot stranke 
demokratičnih komunistov, pozi
vamo vse tovariše, naj obnovijo 
svoje članstvo in prispevajo seda
nji razpravi. Kdor stoji ob strani 
sedaj, nima pravice soditi o po
teh, ki jih bomo ubrali!

STOJAN SPETIČ

NOVI ZAKON V NEDELJO NA OPČINAH
■

Ženske spreminjajo čas Jubilejni občni zbor Kmečke zveze
Uzakoni naj se dostojnejšo uporabo delovnega časa. Slin desetletji! Z lltlSimi kmeti

■ Jubilejni občni zbor Kmečke zveze, ob 40. 
obletnici ustanovitve v Prosvetnem domu na Op
činah.
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ZBIRANJE PODPISOV

Podprimo deželne 
referendume za 
zaščito narave F-J K

NEDELJSKO POTEPANJE PO TRŽAŠKI POKRAJINI

Nekaj fotografskih 
utrinkov vaških šager

Že nekaj časa je v teku zbiranje 
podpisov za tri deželne referendu
me, ki so namenjeni očuvanju 
okolja.
Gre za tri referendume, ki bi 
mogli prispevati k spremembi de
želne politike za okolje in dopri
nesti k znatnim spremembam na 
vsem območju Furlanije—Julijske 
krajine.
S temi referendumi bi se odstranil 
iz zgrešene zakonodaje, ki napač
no ureja vprašanje okolja in ki na
mesto, da bi ga očuvala, mu moč
no škoduje. Obenem bi se odprla 
možnost za pridobitev novih za
konskih predpisov, ki so potrebni 
v sedanji stvarnosti.
Zakaj pravzaprav gre?
Prvi referendum postavlja vpraša
nje, da se odstranijo predpisi, ki 
jih predvideva deželni zakon šte
vilka 42 iz leta 1986. Ta zakon 
dejansko ukinja veljavnost vsedr
žavnega zakona, ki nosi ime "Ga
lasso”, iz leta 1985. Zakon "Ga
lasso” je zelo učinkovito sredstvo 
za obrambo okolja v Italiji in med 
drugim predvideva posebne načrte 
za očuvanje znamenitih in drago
cenih področij pred napadom ce
menta in razdivjanih gradenj: se 
pravi obal, gora, rek, gozdov, je
zer itd. Deželne pristojne oblasti 
se zakonu "Galasso” močno upi
rajo in trdijo, da niso potrebni po
sebni načrti, češ da so področja v 
Furlaniji—Julijski krajini že oču- 
vana na podlagi deželnega urba
nističnega načrta (P.U.R.) iz leta 
1978. V resnici se ta načrt napač
no izvaja in neštete so zlorabe, ki 
jih beležimo. Veliko število vari
ant deželnemu načrtu — P.U.R. 
so na deželi že sprejeli. Le—te v 
mnogih primerih vedno bolj oško
dujejo okolje Furlanije—Julijske 
krajine. Prav tako so na pristojnih 
mestih spremenili občinske regula
cijske načrte, tako da si reke uti
rajo pot med vedno večjo maso ce
menta in da nove ceste kvarijo 
gozdni zaklad.
Nujno potrebno je torej, da se 
ukine deželni zakon štev. 42, ki ne 
dopušča izvajanja zakona "Galas
so".
Drugi referendum se tiče vpraša
nja odlaganja smeti. Deželni za
kon številka 30 iz 1987 leta, v 
tretjem odstavku člena 14., pred
videva, da mora deželni odbornik 
za okolje z enostavnim odlokom 
vsiliti gradnjo naprav za odlaganje 
in upepeljevanje odpadkov.
Deželni odbornik mora ukrepati 
tudi če se občine protivijo, tudi če 
občinski regulacijski načrti ne do
puščajo gradnjo teh naprav, tudi 
če se prebivalci upirajo, tudi če 
gradnja naprave ne ustreza zdrav
stvenim predpisom. Seveda ni pra
vilno, da ena sama oseba odloča o 
tako važnem vprašanju. Pravilno 
je, da se spoštujejo predpisi občin
skih regulacijskih načrtov, da se 
spoštuje volja prebivalcev in upra
viteljev. Zato je potrebno, da se 3. 
odstavek 14. člena deželnega za
kona številka 30 odstrani in da se 
poskrbi drugače, ob spoštovanju 
skupne volje in razmer okolja. 
Tretji referendum se nanaša na 
vprašanje cestnega omrežja. Nove 
cestne povezave je prav da se 
uresničijo, le če so potrebne, in to 
v polnem spoštovanju okolja. Da
nes se to ne dogaja. Grozno se 
reže in striže po okolju brez usmi
ljenja! Prizadeva se velika škoda 
prebivalcem, rastlinstvu in žival
stvu. Sedanji, obstoječi načrt za 
cestno omrežje ne odgovarja raz
meram in potrebam. Zato ga je 
treba odstraniti, se pravi je treba 
ukiniti deželni zakon številka 22 
iz 1985 leta, ki ureja omenjeni na
črt. To se bo moglo uresničiti z 
referendumom. Vendar ne bo do
volj. Obenem se bo treba potego
vati, za to da se uvede nov načrt

Podpišite za 3 
deželne referendume 

za varstvo okolja!
Podpise zbiramo 

na tajništvu 
vaše občine

za cestno omrežje, ki naj spoštuje 
posebne načrte za zanimiva pod
ročja, ki naj predvideva bolj de
mokratične postopke za sestavo in 
sprejem načrta samega ter glede 
na posamezne posege, ki naj upoš
teva nove postopke pri posegih v 
danem okolju ter nova pravila gle
de na koncesije, ki naj zajamči 
nov, čistejši odnos med upravitelji 
in podjetniki pri gradnjah novih 
cest, oziroma pri uresničenju ce
lotnega načrta.
Glede na vprašanja okolja smo vsi 
zelo občutljivi, tembolj, ker se 
vsak dan spoprijemamo z njego
vim uničenjem. Zlasti občutljivi so 
ljudje naših slovenskih vasi in na
selij, saj se jim zeleno bogastvo, ki 
jih obkoljuje postopno zmanjšuje, 
dan za dnem. Na podeželju "obču
dujemo" vedno večjo količino as
falta in cementa in beležimo 
manjše število borov, akacij in 
hrastov, vinogradov in njiv.
Zato je pravilno, da gremo podpi
sat za te referendume in da se že 
sedaj pripravimo na to, da ko 
bodo referendumi razpisani, gre
mo glasovat. Podpisi se bodo zbi
rali do 10. oktobra letošnjega 
leta. A ne čakajmo zadnjega dne. 
Pripravimo že sedaj naše družine, 
da s svojim podpisom omogočijo 
referendume in prispevajo k oču
vanju okolja.

JELKA GERBEC

LEVICA ALPE-ADRIA
:

Napredne stranke 
v našem prostoru
V prejšnjih dneh se je v Ljubljani 
na sedežu stranke demokratične 
prenove vršilo zasedanje koordi
nacijskega odbora levičarskih 
strank, ki so bile prisotne na de
lovni skupnosti Alpe—Jadran. 
KPI je predstavljal Claudio To- 
nel.
Na zasedanju se je odločilo, da 
se bo prihodnje srečanje koordi
nacijskega odbora vršil v sredini 
septembra v Pecsu, glavnemu 
mestu ogrske dežele Baranje in 
na katerem bodo pripravljeni 
osnutki treh dokumentov. Prvi 
bo obravnaval vlogo levičarskih 
moči v prostoru Alpe—Jadran, 
drugi na prispevkih Alpe—Jad
ran v procesu razorožitve in 
mednarodne kooperacije v okvi
ru skupne evropske hiše, tretji pa 
bo obravnaval socio—ekonom
ske probleme delovne skupnosti 
Alpe—Jadran v vidiku na Evro
po leta 1993.
Sklenjeno je bilo, da bodo prva 
dva dokumenta razpravljali v 
teku celotnega srečanja levičar
skih moči Alpe—Jadran, ki se bo 
oktobra vršil v Benetkah v orga
nizaciji deželnega odbora Veneta 
PSI.
O tretjem dokumentu bodo raz
pravljali v Pecsu, pomladi leta 
1991, ki ga bo organiziral deželni 
komite PSU iz Baranje.

■ Na šagri v Borštu je nastopila folklorna skupina Stu ledi
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■ Tradicionalna Sagra Sv. Ivana v Boljuncu


